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توان گفت  میتری  آبادی: حالا با اطمینان بیشکرمان ـ اسما پورزنگیفردای

بیرم میدان  در  بار  این  را،  دیگری  اشتباه  کرمان  مرتکب که شهرداری  آباد 

شده است. کارشناسان در مدت اجرای طرحی که برای اصلاح هندسی  

مطرح   زیادی  انتقادات  شده،  تعریف  میدان  این  ترافیکی  ساماندهی  و 

دورانکرده همۀ  روال  طبق  اما  شهرداری  بیاند؛  گذشته،  به    اعتناهای 

شنبه ترین خبری که عصر سه رفت تا اینکه در تازههشدارها، راه خود را می

از سوی شورای شهر کرمان منتشر شد، معاون عمرانی استاندار کرمان  

و  »توقف طرح  کمیسیون عمران شورای شهر، دستور  درخواست  به  بنا 

ئل  ها و مطالبات مردمی و مساتجدید نظر در آن، با در نظر گرفتن اولویت

 اجتماعی« را داد. 

جهان نیما  دانشکده  دکتر  علمی  هیات  عضو  و  شهرساز  معمار،  بین، 

معماری و شهرسازی دانشگاه آزاد کرمان یکی از منتقدان طرحی است  

که بخشی از آن اجرا شده است. او پیش از این نیز، نگرانی خود از اجرای  

شنبه و پیش از ه وگویی که صبح سآن را بارها بیان کرده است. او در گفت

اعلام تصمیم توقف طرح انجام شد، همچنان رویکرد شهرداری در این میدان 

را نقد کرد. میدانی که این متخصص شهری آن را یک »سرمایۀ یگانه« برای  

 ایم. گوید: ما از این سرمایۀ شهری بحران ساختهداند و می شهر می 

 خوانید. وگو را در ادامه میاین گفت

آباد در حال اجرا بوده است، انتقادات  طرح میدان بیرم   *در مدتی که

این اقدام شهرداری مطرح شده و می به  دانم که  زیادی نسبت 

را   طرح  این  چرا  هستید.  طرح  این  منتقدان  از  یکی  هم  شما 

 دانید؟ چه ایرادات و اشکالاتی دارد؟ نامناسب می

کنم. اول اینکه دلایلی که برای نقد این طرح دارم را در سه محور مطرح می 

نمی کاری  هیچ  فرآیند  دربارۀ  اینکه  مگر  داشت  دقیق  اظهارنظر  توان 

صورت دقیق و علمی برای آن صورت گرفته و همۀ  مطالعاتی و طراحی به 

  های موضوع شناسایی شده باشد. بنده براین باورم که مسئلۀ میدان جنبه



طور تصور کرد که در این میدان صرفا با  آباد یک سویه نیست و نباید اینبیرم

حلی ترافیکی  یک مسئلۀ ترافیکی مواجهیم که برای رفع آن، به دنبال راه

ها های گوناگونی دارد و توجه به همۀ آنباشیم. مسائل این میدان سویه

این بگذاریم که  در قالب یک طرح ضروری و مهم است. حالا اگر فرض را بر  

را سبب می به فوت متعددی  شود، پس،  وضعیت موجود تصادفات منجر 

مسائل ایمنی انسانی دارای اولویت است و به این نتیجه برسیم که باید  

دفاع   قابل  فعلی  باز هم طرح  اجرا شود،  میدان  این  در  ترافیکی  طرحی 

راه که  چرا  کل نیست  طرح  یک  از  بخشی  باید  میدان،  ترافیکی  و  حل  ی 

را دیده است. نمیجانبههمه این میدان  باشد که همۀ مسائل  توان  نگر 

های موضوع اجرا  طرحی را جدا از همۀ مسائل و بدون توجه به تمام جنبه

آفرین خواهد بود. دومین محوری که دربارۀ کرد. چنین اقدامی حتما چالش

نی فلکۀ  توان مطرح کرد این است که وقتی داریم حلقۀ پیرامومیدان می

کنیم، باید مشخص کنیم با چه هدفی این اقدام انجام آباد را تنگ میبیرم

بخشی شود. کاهش عرض در همۀ دنیا برای حل مسئلۀ ترافیک و نظممی 

انجام می قالب اصطلاح  به حرکت خودروها  در  که  اقدامات  این  اما  شود 

اد؟ این  افت شود، کجا و با چه شرایطی اتفاق می »رژیم راه« معرفی می 

شود که بخواهیم رفتار حرکتی مربوط به کاهش عرض در جایی انجام می

یا دوچرخه محدود کنیم.  خودرو را به نفع رفتار حرکتی دیگری مثل پیاده 

بیرم و  میدان  آمادگی  دوچرخه،  و  پیاده  تردد  برای  فعلی  شرایط  در  آباد 

ش و  آمد  و  حرکت  تقاضای  که  زمانی  پس  ندارد.  را  لازم  ثابت  جذابیت  د 

باشد، اما محدود کردن رفتار حرکتی غالب رخ دهد و این اتفاق به نفع هیچ  

با اختلال حرکت مواجه می شویم.   رفتار دیگری نباشد، به طور حتم ما 

سومین موضوع این است که با توجه به ارزشی که زمین شهری دارد، باید 

حلقۀ    خواهیم با میزان زمین شهری که با تنگ شدنمشخص شود که می 

آزاد می به شهر  دور فلکه  افزودن فضای سبز  برای  آیا  بکنیم؟  شود؛ چه 

های  است؟ آن هم در شرایطی که خود شهرداری می گوید شوری آب چاه

با هدف  دریا رسیده است؟ پس،  پارکهای شهربه حد شوری آب  آبیاری 

نمی سبز  فضای  از افزایش  هدف  هم  اگر  کرد.  دفاع  طرح  این  از  توان 

ی زمین در این فلکه منظرسازی باشد که با وضعیت فعلی آمدوشد  آزادساز

بهره  منظر محیطی  از  اینکه  برای  امکانی  میدان،  وجود در  برده شود  ای 



ندارد. به این مسائل بیافزاییم رفتار حرکتی خودروهایی را که از دو مسیر  

یکی با ماهیت محور مواصلاتی و دیگری یک کمربندی شهری؛ در حالی 

ای یا پرسرعت  رسند که هنوز هوای رانندگی جادهنقطه بحرانی می   به این

را در سر دارند. حالا وقتی خودرو ناگهان با سرعت بالا وارد این حلقۀ تنگ  

شود، بر عطش حرکتی محدوده افزوده خواهد شد و در این تنگنا، بار  می 

در  شود.  ساز می روانی و عدم امکان حرکت دلخواه با سرعت لازم، مسئله 

چنین شرایطی باید این سوال را مطرح کرد که آیا این طرح، پاسخ مناسبی 

حل نهایی رسد راهبرای حل مشکلات این میدان بوده است؟ به نظر می 

همه طراحی  یک  گرو  در  بسیار  جانبهمیدان  نقطۀ  میدان  این  باشد.  نگر 

که ای است  ام که اینجا جزو نقاط یگانهحساسی است و بنده بارها گفته

سرمایه  نمیدر  راحتی  به  شهری  هر  این  های  از  ما  و  یافت  را  آن  توان 

ای بسیار شد به گره ایم؛ در حالی که می سرمایۀ شهری بحران ساخته

ارزشمند و به عنوان یک ورودی برای شهر تبدیل شود. در این محدوده، از 

یک سو منظر طبیعی مطابق با هویت تاریخی شهر، یعنی درختان کاج و  

های پیرامون و از سویی دیگر، بنای تاریخی باغ صفوی و رو زیبا و کوهس

با یک نقطۀ یگانه شهری مواجه می تخت درگاه قلی کند و در بیگ ما را 

بسیار حساس باید  برخوردها  نقاطی،  محتاطانه چنین  و  حالا  تر  باشد.  تر 

ای  وقتی مسائل اجتماعی محدوده را به این موارد اضافه کنیم با مسئله  

جدی بسیار  و  می چندسویه  روبرو  برای  تر  توانمند  اقشار  هجوم  شویم. 

ده  و  سرآسیاب  مناطق  در  نامناسب ویلاسازی  اختلاط  یک  ایجاد  و  بالا 

لحاظ   به  خود  خاص  مسائل  واجد  که  مناطق  این  ساکنان  با  اجتماعی 

آباد اجتماعی و اقتصادی هستند، نشان می دهد که مسئلۀ میدان بیرم

دی و کارکردی نیست. بلکه باید هر نوع مداخله در آن با مطالعات صرفا کالب 

های شهری همراه باشد و ما دقیق اجتماعی و در نظر گرفتن سایر مولفه

نگر برساند که در قالب رویکرد بازآفرینی شهری و  جانبهرا به نگاهی همه

 نه ساماندهی ممکن است.

  

 



ری همۀ مسائل  گویید شهرداطور که متوجه شدم شما می*آن 

طرح   مجریان  است.  داده  تقلیل  ترافیک  مسئله  به  را  میدان 

گویند که به دنبال کاهش آمار تصادفات در این میدان هستند.  می

کاهش   که  هدف  این  آیا  شود  تمام  طرح  وقتی  شما،  نظر  به 

 تصادفات است محقق خواهد شد؟ 

ترافی  متخصصان  به  را  میدان  ترافیکی  مسائل  دربارۀ  واگذار  اظهارنظر  ک 

گویم که وقتی دو رفتار حرکتی  کنم اما براساس دانش شهرسازی می می 

متناقض را در این میدان داریم که در جریان آن، کاربر، ناگهان با رانندگی 

شود که سرعت پایین و حجم حضور خودرو  ای می پرسرعت وارد محدوده 

براثر کاهش  رود. منتها ممکن است بالاست؛ قطعا امکان تصادفات بالا می 

به وجود می  پیرامونی میدان  به  سرعت که در حلقۀ  آید، تصادفات منجر 

جرح و فوت از نظر آماری کاهش یابد. سوالی که وجود دارد این است که  

راه به حلآیا  تصادفات،  آمار  کاهش  بر  علاوه  تا  نبود  دیگری  های 

اده  هایی که در صورت مسئله وجود دارد هم پاسخ درستی دسایرخواسته

حلی  هدنبال راشود؟ پاسخ قطعا مثبت است و نقد بنده این است که چرا به

هستیم که فقط آمار تصادفات را کاهش دهد؟ در حالی که راهکارهایی 

تنها هدف کاهش آمار تصادفات جرحی توان داشت که نهتر میبسیار جدی

ش داده  کند بلکه کلا آمار تصادفات را در منطقه کاهو فوتی را محقق می

  و به سایر مسائل میدان نیز پاسخ درستی خواهد داد.

را گفته این  و کارشناسان  به مدیران  تهیۀ طرحبارها  های مناسب  ام که 

های شهری به کمک مشاورانی که توانمند هستند، نسبت  برای محدوده 

ها به فرایندهای فرساینده و طولانی اداری که برای تصویب این نوع طرح 

دارد آنوجود  نمی؛  زمان  استفاده قدر  مشاوران  از  بهانه،  این  به  که  برد 

نشود. از طرفی، روند کاری در مدیریت شهری باید متناسب با مسائلی  

باور   این  به  باید  کرمان  در  مدیریت شهری  دارد.  وجود  در شهر  که  باشد 

هایش نیاز  برسد که شهر به یک برنامۀ راهبردی جدی برای تمام مولفه

نه   سرفصلراهبردی  برنامۀ دارد؛  از  صرفا  که  برنامه ای  سایر  های  های 

ای که خاص کرمان تهیه شده باشد و  کند، بلکه برنامه برداری  شهری کپی 

بود که    85های اجرایی نیز ارائه داده باشد. اگر اشتباه نکنم سال  بسته



یکی  هایی برای کرمان افتادیم اما  برای اولین بار به فکر تهیۀ چنین برنامه 

های راهبردی، برنامۀ گاه در کنار برنامهاز مشکلات همواره این بوده که هیچ

های اجرایی تهیه نشده است و تا زمانی  عملیاتی آن هم در قالب بسته

های موضعی و  های مادر آماده نشود و زیرمجموعۀ آن، طرح که این برنامه 

داشت. آن هم ای به شهر ادامه خواهد  موضوعی تعریف نشود، نگاه نقطه 

گردد که بحران سررسیده و بدتر از نوعی که تنها وقتی به دنبال راهکار می

آن که مجال و توانی هم برای حل کردن بحران ندارد، بلکه حداکثر توانش 

مدت است. با چنین رویکرد مدیریتی، همواره با میدان رفع بحران در کوتاه 

پآبادها مواجه خواهیم بود و بیبیرم رسش از سوی شهروندان را  نهایت 

گذارد که علاوه بر چرایی این نوع مدیریت شهر، به طور کلی  پاسخ می بی

 نسبت به توان و عمل مدیران شهری نیز بدگمان است.

  

شود، تر دربارۀ آن صحبت می *یکی از مسائلی که این روزها بیش

اما  جابه  شده  دیده  طرح  در  که  است  سرآسیاب  ورودی  جایی 

با آن مخالفند. نظر شما دربارۀ این بخش از  ساکنان ا ین منطقه 

 طرح چیست؟

دوره در  دارم  را  آن  مسئولیت  بنده  که  مشاوری  مدیریت  شرکت  از  ای 

آباد را شروع کرد. همان زمان بود  ای در میدان بیرمشهری، مطالعات اولیه

ای دارد که نتایج این  آباد مسائل چند سویهکه متوجه شدیم میدان بیرم

طالعات، یک بار به خواست معاونت وقت شهرسازی و معماری شهرداری م

و   نشود  کامل  میدان  مطالعات  تا  شد.  ارائه  نیز  شهر  فعلی  شورای  در 

دادهتحلیل روی  کیفی  یکپارچۀ  و  دقیق  صورت  های  شده  گردآوری  های 

جایی  توانم به این مسائل جزئی و این سوال مشخص که جابهنگیرد، نمی

است یا خیر؟ پاسخ دقیقی بدهم، اما براساس نظراتی که  ورودی درست 

جایی  ها موافق جابهاند باید بگویم که اکثر آنمتخصصان ترافیکی ارائه کرده

ای ورودی سرآسیاب هستند. در عین حال این را بگویم که به همان اندازه

بوده درگیر  میدان  با مسائل  کار  که  موضوعی  روی  وقتی  که  آنجا  از  و  ام 

چشممی  مدتی  از  بعد  پیدا  کنیم  آن  طراحانه  پاسخ  به  نسبت  اندازی 



رسیدهمی  مقدماتی  نتیجۀ  این  به  راهکنیم،  که  محدودۀ  ام  نهایی  حل 

غیرهمسطح(  بیرم )تقاطع  ارتفاعی  مختلف  ترازهای  در  مسیرهایی  آباد، 

آباد فضای سبز بسیار خاصی است. یکی از دلایلم این است که فلکۀ بیرم

ن الان با همۀ مخاطراتی که در دسترسی به آن وجود دارد، دارد و همی 

رسانند. این نقطه اگر بخواهد حفظ شود که باید  مردم خود را به آن می

بشود، باید به اراضی شمال و شمال غرب فلکه پیوند پیدا کند تا یک میدان  

به معنای واقعی برای حضور انسان فراهم شود. برای دسترسی به این  

شویم  های مورد انتظار، مجبور میارک یک ورودی شهری با کاربری ایده و تد

دسترسی برخی از مسیرها به این نقطۀ بحرانی فعلی را قطع کنیم و در 

برخی دیگر از مسیرها که باید ارتباطات آن با مسیر مقابل حفظ شود، از  

ترازهای ارتفاعی غیرهمسطح استفاده کنیم. در این خصوص، نکتۀ مهم  

جود دارد و آن اینکه یکی از بندهای سیلابی تاریخی کرمان پشت دیگری و

سیلاب،   لحاظ  از  منطقه،  این  و  شده  واقع  سرآسیاب  مسکونی  منطقۀ 

بنابراین، چنانچه راه حل تقاطع غیرهمسطح بخواهد شرایط خاصی دارد. 

با ملاحظات ویژۀ محیطی اتفاق بیفتد و این مسئله  به کار گرفته شود، باید  

فع میچهرۀ  تغییراتی  دستخوش  را  محیط  محدودۀ لی  ورودی  که  کند 

سرآسیاب هم تابعی از آن خواهد بود. با این همه اما در نهایت، طرح باید  

ترین آن، ها پاسخ درستی بدهد که یکی از مهمتر خواستهبتواند به بیش

اقشار   های  خواسته دیگر  نهایی  و  اصلی  میزبانان  که  است  مردمی 

حوزۀ کننده  استفاده در  که  مردمی  یعنی  هستند.  شهری  طرح  هر  از 

ها تامین شود. از کنند و حتما باید رضایت آنبلافصل طراحی زندگی مي 

این نقطه ارتباط دارند، بنابراین باید    آنجا که ساکنان سرآسیاب هر روز با

های آنان مورد توجه قرار گیرد. شهرسازی امروز ارتباط با مخاطبانِ خواسته

ها را به طور جدی مدنظر دارد. در شهرهای و جلب مشارکت آن   هر طرح

ای از بالا برای شهر تصمیم بگیرند، گذشته است.  امروزی، آن دوران که عده

های گو و درنظرگرفتن نیازهای طیفوها باید با جلسات متعدد، گفت طرح

 مختلف مخاطب یک پروژه اجرا شوند. 

  



انتق مردم  و  متخصصان  مدت  این  رفتار  *در  داشتند.  زیادی  ادات 

کنید؟  طور ارزیابی می این انتقادات را چه    شهرداری در مواجهه با 

پاسخ مناسبی داده یا با همان یکدنگی گذشته کار خودش را پیش  

 برد؟می

از  اینستاگرامی  زندۀ  برنامۀ  برگزاری  این مدت،  در  اقدامات خوب  از  یکی 

که از درون خود شهرداری، سوی روابط عمومی شهرداری کرمان بود. این 

چنین میزگردی تدارک دیده شود و مخالفان و موافقان بتوانند دیدگاه خود 

را مطرح کنند، اتفاق جدیدی بود که گرایش به پاسخگویی به افکار عمومی 

طور کلی، با وجود تغییرات فردی که اتفاق  داد. اما بهو نقد را نشان می

یریت شهری ما تغییر جدی نکرده است. افتد، همچنان نگاه حاکم در مدمی 

چالش دلیل  به  تغییر  عدم  این  از  مدیریت  بخشی  سیستم  درونی  های 

است؛   ارتباط  در  شهر  مسائل  با  روزمره  شهری  مدیریت  است.  شهری 

شود، نیازمند توان  شهری که زنده است و هر روز بر مسائل آن افزوده می

اسخ بلافاصله به مسائل موقع و پجدی برای رسیدگی درست و علمی و به

ها در مورد  شهری است. جالب است بدانید که در دنیا، جدیدترین نگرش

جنگی   استراتژیک  فرماندهی  تجربیات  و  جنگ  میدان  از  شهری  مسائل 

درآمده است؛ یعنی تا این اندازه شهر را با میدان جنگی که درهر لحظه در  

در لحظه برای آن تصمیم    افتد و مدیران و فرماندهان بایدآن اتفاقاتی می

دیده مشابه  بگیرند،  برنامه درست  نظام  بنیان  و  یا اند  استراتژیک  ریزی 

راهبردی از تفکر میدان جنگ آمده است. یک فرمانده در جنگ باید در هر  

شود که لحظه متناسب با شرایط تصمیم بگیرد. از این منظر، مشخص می 

منعطف  برنامه  باید  اندازه  چه  تا  شهری  تغییرات  های  بتواند  تا  باشند 

ای را در ذات خود مدیریت کنند. ساختار صلب بسیار سخت فعلی  لحظه 

تواند در چنین میدانی موفق عمل کند؟ برای اینکه به پرسش چگونه می

شما پاسخی منصفانه بدهم باید بگویم حقیقتا به تغییرات بنیادین در تفکر 

ای گذشته، منتقدان و برخی  هحاکم بر مدیریت شهری نیاز داریم. در سال

های غیرهمسطح در شبکه درون شهری  از متخصصان مدام دربارۀ تقاطع

دادند اما شهرداری کار خود را انجام داد و امروز شهروندان دارند هشدار می

هایی از جمله از بیهودگی مصرف هزار میلیارد تومان از منابع شهر در پروژه

آزادی صحبت می اینزیرگذر  تغییر کند. شهرداری کرمان   کنند.  باید  رویه 



های تخصصی را به بخشی از روال کاری روزانۀ خود  هنوز نتوانسته مشاوره

و   شهر  مدیریت  که  زمانی  تا  است.  جدی  ضعف  یک  این،  و  کند  تبدیل 

و غیرمنعطف در تصمیم در قالب چارچوب خشک  دربارۀ مسائل آن  گیری 

طاها تکرار خواهد شد. نکتۀ خیلی برابر پذیرش تغییرات باشد، حتما این خ

آباد در گذشته نیز  مهم این است که شاید اشتباهاتی شبیه میدان بیرم

توانم موارد متعددی را بشمارم اما مردم در شهر کرمان زیاد رخ داده که می

اند که البته هنوز هم بسیار  گر نبودهآن زمان به اندازۀ امروز متوجه و مطالبه

یعنی این  است.  سیستم   کم  ولی  داده،  رخ  اجتماعی  سطح  در  تغییر 

مدیریتی ما، متناسب با این تغییرات اجتماعی تغییر نکرده است. شهرداری  

مدار باید از خود انعطاف نشان دهد و  گیری از نگاه تخصصکرمان برای بهره

متخصصان هم باید با علم روز به مسائل شهری نگاه کنند و بدانند دورۀ  

گیری از بالا به پایین گذشته است و در روندهای  و تصمیمنشینی برج عاج

های گوناگون مخاطب پروژه را از ابتدا  مطالعاتی و طراحی، ارتباط با طیف

 در دستورکار قرار دهند. 

  

*اینکه طرح فعلی بر کاهش تصادفات چه تاثیری دارد را پرسیدم.  

لی چگونه  آباد را با اجرای طرح فعبه طور کلی، آیندۀ میدان بیرم 

بینید؟ آیا این میدان همچنان به عنوان یک معضل در شهر باقی  می

 خواهد ماند؟ 

ام؛ ایده و نظری  در مدتی که انتقاداتم به طرح فعلی میدان را بیان کرده

ام. متاسفانه دریافت نکردم که به این نتیجه برسم اشتباهی مرتکب شده 

م برای  موفقی  طرح  را  فعلی  طرح  که  بگویم  نمیباید  که  یدان  چرا  دانم 

حضور  سویه با  وقتی  است.  نشده  گرفته  نظر  در  مسئله  مختلف  های 

های دیگر مسئله را مطرح کردم، نگفتند متخصصان و مدیران شهری سویه 

این  به  کرده   که  توجه  انجام مسائل  حادی  خیلی  کار  گفتند  بلکه  ایم؛ 

توانیم آنچه د، می گفتند اگر لازم باشایم و حتی برخی از دوستان می نداده

ایم را دوباره تغییر دهیم. پاسخ من به این دیدگاه این است که  انجام داده

طور رفتار کرد. اگر قرار به سعی و خطا بود، کار را با ایجاد با شهر نباید این



عنوان  گویند این طرح را بهدادند. یا اینکه میآوری انجام میموانع قابل جمع

ایم که این هم متناسب با نیاز شهر  در نظر گرفته  یک مُسکن برای میدان

بینی خوبی برای آنچه در میدان  امروز نیست. در مجموع باید بگویم که پیش

افتد ندارم. مسائل مورد غفلت، بسیار زیاد و قدرت این مسائل اتفاق می

قدر بالا هست که ما را با این نگاه و طرح فعلی با مشکلات مغفول هم آن

   ه کند. / الفجدی مواج
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